
Recuperem lÕautopista

Un moviment nascut en la societat civil, la plataforma Transformem

lÕAutopista, demana que la C-31 deixi de contaminar

Han ocupat lÕautopista dues vegades i per aquest 7 dÕabril la volen tallar

per fer una marxa reivindicativa

El 7 dÕabril, Dia Mundial de la Salut, tallaran lÕautopista  C-31 a lÕaltura de Badalona i faran una marxa popular en

la qual par ticiparan diverses entitats. Els ciutadans, organitzats, reivindicaran in situ: volen que aquesta via

canvi� de dalt a baix, que deixi de dividir la ciutat en dos. No �s la primera vegada que els ve�ns ÒprenenÓ la C-31.

La Diada de lÕEnsenyament, el maig del 2023, es va fer una trobada dÕentitats que va ser tot un �xit de

par ticipaci�. I al setembre, una pedalada. Tot aix� ho organitza la plataforma Transformem lÕAutopista, que va

n�ixer el setembre del 2021. Venien dÕaltres lluites i vict�ries. Ho explica Merc� Cabrera, presidenta de

lÕassociaci� de ve�ns de Morera i membre de la plataforma: ÒVen�em dÕuna lluita anterior per salvar el tur� de

lÕEnric i el torrent de la Font. Ben b� va durar sis anys, contra Mercadona i el tanatori que sÕhi volien instalálar. Ens

va costar molt i al f inal vam aconseguir protegir lÕespai verd.Ó El 24 dÕoctubre de 2021 es va fer una festa per

celebrar la vict�ria. Havien aconseguit salvar, explicaven aleshores, Òla principal zona verda del barri i el gran

espai de passeig, esbarjo i descans per als seus habitants i dels barris de lÕentornÓ. Continua Merc� Cabrera: ÒVa

costar molt, per� al f inal ho vam aconseguir! Ten�em tan a tocar lÕautopista que vam dir-nos: ÇContinuem!È Ara

volem transformar aquesta via de 200.000 m² per la qual passen 70.000 cotxes cada dia. La C-31 contamina

molt�ssim i divideix la ciutat en dues Badalones, la de dalt i la de baix.Ó Cabrera parla dÕuna divisi�, dÕuna

desver tebraci� que fa moltes d�cades que es posa damunt de la taula quan es parla del model de ciutat.

LÕautopista sÕha vist sempre com la responsable �ltima de la fractura de la ciutat. �s freq�ent que les persones

que viuen en barris allunyats del centre de la vila, i m�s si �s per sobre de lÕautopista, diguin: ÒBaixo a Badalona.Ó

ÒHi ha molts carrers tallats per lÕautopista, m�s de quaranta! Van fer una barbaritat. Recordem-ho, lÕautopista t�

lÕorigen en la necessitat de donar servei als barcelonins perqu� anessin a les segones resid�ncies! Era a f inals

dels seixanta. Mai van pensar en Badalona, en Sant Adri� de Bes�s ni en cap lloc travessat per lÕautopista.Ó

El setembre del 2021, doncs, comencen. Fan una assemblea i es constitueixen i comencen a contactar amb

diferents entitats. Al principi, educatives, sobretot. ÒSi ens hi f ixem, hi ha moltes escoles que justament estan al

voltant de lÕautopista. I sabem, perqu� hi ha estudis que ho conf irmen, que la contaminaci� de lÕautopista afecta

els que hi estan m�s a prop i sobretot els infants. Fins i tot afecta el seu desenvolupament cognitiu, lÕempitjora.Ó

ÒFa molts anys que es lluita per la transformaci� de lÕautopista, i hi ha moltes entitats a Badalona que hi estaven

treballant. Per� nosaltres hem apor tat la visi� de la salut, de la contaminaci�, que �s diferent. Hem aconseguit

que aquest tema estigui a les agendes de tots els pol�tics, almenys municipals.Ó LÕautopista segrega i fa

emmalaltir, insisteixen. ÒEst� constatat.Ó

El seu manifest amb data de setembre del 2022 recull les nombroses entitats promotores, com Massa Cr�tica,

Fampas, Els Verds de Badalona, Badalona pel Clima, Som Mobilitat, ñmnium Cultural Badalona. I els abundants

supor ts, de les associacions de ve�ns: Bufal�, Canyad�, Can Solei, Centre, Coll i Pujol, Dalt la Vila,

Iris-Sol-Casagemas, Juan Valera, Montigal�-La Batll�ria, i la Morera, entre moltes altres.

I qu� seÕn pot fer, de la C-31? ÒLa transformaci� de la C-31 es pot veure de diferents maneres, aix� que vam

decidir que siguin els t�cnics de la Generalitat, de lÕAMB, dels ajuntaments, els que decideixin quina �s la millor

soluci�. No fa gaire, parlant amb el tinent dÕalcalde de Territori i Sostenibilitat, Daniel Gracia, ens va dir que ell ho



tenia clar: cobriment. I ens va dir que treballaria per aconseguir-ho. Hi ha altres propostes, alguna de molt antiga,

com treure-la dÕall� i traslladar-hi les vies del tren... nosaltres volem que tota aquesta contaminaci� sÕacabi. Hi ha

habitatges que estan a tocar que no poden obrir les f inestres! Ens passa que fa tants anys, m�s de cinquanta,

que convivim amb aquest monstre que ens hi hem acostumat.Ó

S�n conscients que no ser� dÕavui per dem�, que va per llarg. Si la lluita pel tur� de lÕEnric va costar sis anys,

aquesta costar� m�s. ÒHa de ser un tema que preocupi als ciutadans, perqu� f ins que no vam comen�ar a parlar

amb les escoles, amb les fam�lies, no es van adonar que �s un tema complex i perill�s i alguna cosa sÕhi ha de

fer. Ara sÕest� comen�ant a q�estionar. Hi ha m�s persones que han pres consci�ncia dÕaquesta situaci�.Ó

LÕautopista no trinxa nom�s Badalona per� la plataforma est� concentrada all�. �s cer t, per�, que amb Sant

Adri� hi ha contactes. Des de Barcelona f ins a Matar�, ens podem imaginar lÕimpacte. Qu� volen? Diu el

manifest: ÒVolem donar un protagonisme absolut al verd urb� per trencar lÕilla de calor que es lÕautopista sobretot

als barris mes def icitaris com Sant Roc, Llef i�, la Salut, Sant Crist, Dalt la Vila, etc�tera.Ó La C-31, un nou eix

verd.
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